Palestinian Center For Public Opinion



الهركز الفلسطينــي لاستطــلاع الــرأي

<u>Poll No.167</u> <u>Date: 04.Feb.2009</u>

The most recent poll prepared by Dr. Nabil Kukali revealed that:

- (72.0 %) evaluated their economic situation as 'bad'.
- (34.1 %) believe that Hamas has won the Gaza war.
- (54.4 %) hold Israel responsible for the war that recently flamed in Gaza.
- (43.5 %) believe that Hamas' power has increased after the Gaza war.
- (40.6 %) are in favor of Fateh, (31.4 %) of Hamas.
- (61.2 %) oppose the deployment of multinational (UN) forces in Gaza Strip.
- (46.0 %) propose for the present the formation of a national unity government.
- (57.8 %) were in favor of the participation of Khaled Misha'l and some factions' heads in the Doha's Summit Conference.
- (51.3 %) of the Palestinians are of the opinion that Hamas is navigating the country towards the wrong direction, (46 %) believe Fatch is doing that.

Beit Sahour – The Information Bureau:

In the most recent poll prepared by **Dr. Nabil Kukali**, being conducted during the period January 25th to January 31st 2009 and published by the **Palestinian Center for Public Opinion** (**PCPO**), a random sample of (673) Palestinian adults (over 18 years old) representing the various demographic specimens in the Palestinian society in the West Bank, including East Jerusalem, and Gaza Strip, were face to face interviewed.

The most important finding of this poll is that the overwhelming majority of the Palestinians, (88.2 %), are for the present in favor of a Palestinian-Israeli truce, specifically (86.1 %) in Gaza Strip and (89.6 %) in the West Bank. **Dr. Kukali** further commented the outcome of the poll saying that the rate of support for Fateh (40.6 %) among the Palestinians lies now higher than that for Hamas (31.4 %). The rate of Fateh's popularity in Gaza Strip, established at (42.5 %), lies much higher than that of Hamas on its own terrain, reaching namely the rate of (27.8 %). The same trend has been found in the West Bank, where Fateh scored (39.2 %) of the Palestinians' support, whilst Hamas has to content itself with only (23.7 %).

In addition, **Dr. Kukali** said that the majority of the Palestinian people, (54.1 %), believe that none of the parties involved won the war recently blazed in Gaza. This rate consists of (34.7 %) from Gaza Strip and (66.3 %) from the West Bank. **Dr. Kukali** pointed out that (56 %) of the residents of Gaza Strip believe that Hamas is navigating the country towards the wrong direction, whilst (48.3 %) of the Palestinians in the West Bank believe that. Regarding the inauguration of the new US-president Barak Obama, (41.7 %) of the Palestinian public have a positive opinion of him as they hope that Mr. Obama will undertake practical and serious measures to achieve peace in the Middle East region.

Dr. Nabil Kukali said the results of the poll where as follows:

01) How would you assess nowadays your attitude or support to Hamas?

Response	Percentage
1. My support increased	25.9
2. My support decreased	12.8
3. My support remained unchanged	14.1
4. My attitude remained unchanged. I'm not a Hamas supporter	47.2

02) How would you assess nowadays your attitude or support to Fateh?

Response	Percentage
1. My support increased	19.4
2. My support decreased	16.3
3. My support remained unchanged	28.5
4. My attitude remained unchanged. I'm not a Fatah supporter	35.8

03) Do you think, in general, that Hamas is navigating our country in the right or in the wrong direction?

Response	Percentage
1. In the right direction	41.7
2. In the wrong direction	51.3
3. I Don't know (DON'T READ)	7.0

04) Do you think, in general, that Fateh is navigating our country in the right or in the wrong direction?

Response	Percentage
1. In the right direction	46.0
2. In the wrong direction	46.0
3. I Don't know (DON'T READ)	8.0

05) Who should, in your opinion, be held responsible for the recent war in Gaza?

Response	Percentage
1. Fateh	7.6
2. Hamas	14.5
3. Israel	54.4
4. Egypt	4.8
5. Iran	4.8
6. Syria	0.7
7. US	13.0
8. EU	0.2

06) Who, in your opinion, won the war that recently blazed in Gaza Strip?

Response	Percentage
1. Israel	10.5
2. Hamas	34.1
3. Fateh	1.3
4. Nobody	54.1

07) Are you satisfied or dissatisfied with the way President Mahmoud Abbas (Abu Mazen) is handling his job as PA president?

Response	Percentage
1. Satisfied	28.7
2. Dissatisfied	48.8
3. Refuse to answer	22.5

08) What is your attitude to the firing of rockets at present on Israel from Gaza?

Response	Percentage
1. Strongly favour	18.5
2. Favour	20.8
3. Undecided	33.5
4. Oppose	14.3
5. Strongly oppose	12.9

09) To which extent do you think the militant resistance has fulfilled its task during the Israeli aggression on Gaza Strip?

Response	Percentage
1. To a great extent	40.1
2. To a middle extent	33.3
3. To a small extent	23.9
4. I don't know	2.7

10) Do you think, after the war in Gaza ... (READ THE LIST) has gained or lost power? How would you assess at present this power?

	Tremendously	Somewhat	Remained	Somewhat	Tremendously
	increased	increased	unchanged	languished	languished
1. Israel	11.4	26.3	27.0	19.8	15.5
2. Hamas	22.4	21.1	29.7	22.7	4.1
3. Fateh	4.3	21.2	52.2	12.3	10.0
4. The Palestinian Authority	2.7	20.2	50.8	16.2	10.1
5. Mahmoud Abbas	4.3	17.0	40.6	20.7	17.4
6. Khaled Mish'al	23.8	17.8	28.1	21.4	8.9

11) Some people in the West Bank and Gaza Strip were in favor of the participation of Khaled Mish'al and some factions' heads in the Doha's Summit Conference. Others opposed that. Which of the following opinions is closer to yours?

Response	Percentage
1. I was in favor of the participation of Khaled Mish'al and some factions' heads.	57.8
2. I opposed their participation	24.6
3. I don't know	17.6

12) What do you think, after the Gaza war, would be the best solution to the Palestinian people?

Response	Percentage
1. To return to the negotiation table with Israel	21.1
2. To form a government of national unity	46.0
3. To conduct new presidential and PLC elections	37.0
4. To affiliate Gaza Strip to Egypt	1.2
5. To call UN forces to take over the responsibility in Gaza Strip	3.7

13) I'm going to read to you a list of groups, organizations, institutions or individuals. Please tell me for each group, organization, institution or individual I read whether you have a very favorable opinion, a somewhat favorable opinion, a somewhat unfavorable opinion or a very unfavorable opinion.

	Very	Somewhat	Somewhat	Very
	Favorable	favorable	unfavorable	unfavorable
1. PA President "Abu Mazen"	18.3	31.9	27.5	22.3
2. Head of Hamas, "Khaled Mish'al	24.4	25.6	35.6	14.4
3. Prime Minister, "Salam Fayyad"	16.4	47.3	21.2	15.1
4. Head of the deposed government, "Ismael Haniyyeh"	27.7	28.2	35.5	8.6
5. PLO Secretary, "Yassir Abed-Rabbu"	28.4	34.4	18.1	19.1
6 .The new US-President, "Barak Obama"	18.8	22.9	22.1	36.2
7. Al-Jazeera TV-station	66.1	21.2	7.2	5.5
8. Al-Arabiyya TV-sation	49.9	32.5	11.9	5.7
9. Doha Summit Conference	49.9	32.1	11.9	6.1
10. Kuwait Summit Conference	18.8	58.8	16.2	6.2

14) Are you in favor of deploying multinational (UN) forces in Gaza Strip, or not? (READ 1-4).

Response	Percentage
1. Strongly favor	6.4
2. Somewhat favor	31.1
3. Somewhat oppose	28.6
4. Strongly oppose	32.6
5. I don't know	1.3

15) Please mention the name of the Palestinian organization, party, movement or faction you are in favor of / or consider yourself on of its supporters . OPEN QUESTION.

Response	Percentage
1. Fatah	40.6
2. Hamas	31.3
3. The popular front for the liberation of Palestine (PFLP)	5.4
4. The Islamic jihad	2.7
5. The Palestinian National Initiative	1.8
6. The democratic front of the liberation of Palestine (DFLP)	1.3
7. People's party	0.9
8. FIDA	0.7
9. Independents	5.8
10. Refused	5.0
11. None of the above	8.8

16) If, with the consent of all political powers and parties, new presidential elections would be conducted. For whom would you vote to be the President of the Palestinian Authority? OPEN QUESTION.

Response	Percentage
1. Ismael Haniyyeh	15.8
2. Marwan Al-Barghouthi	14.4
3. Mahmoud Abbas	12.6
4. Yassir Abed-Rabbu	9.2
5. Khaled Misha'l	8.9
7. Mohammed Dahlan	4.4
8. Mustafa Al-Barghouthi	4.1
9. Salam Fayyad	3.6
10. Aziz El-Duwaik	3.5
11. Mahmoud El-Zahhar	3.3
12. Ahmad Sa'adat	2.2
13. Ramadan Shallah	2.1
14. Qais Abed-Alkareem	0.8
15. Munib Al-Masre	0.6
16. Saeb Ereikat	0.6
17. Bassam Al-Salhi	0.2
18. Independent	5.5
19. Hamas Candidate	1.6
20. Fatah Candidate	0.8
21. None of the above	3.5
22. I don't know	2.3

17) What is your attitude towards a Palestinian-Israeli cease-fire at present? (READ 1-4)

Response	Percentage
1. Strongly favor	49.3
2. Somewhat favor	38.9
3. Somewhat oppose	5.8
4. Strongly oppose	4.0
5. I don't know	1.9

18) Do you strongly favor, somewhat favor, somewhat oppose or strongly oppose peace negotiations between the Palestinians and the Israelis?

Response	Percentage
1. Strongly favor	20.0
2. Somewhat favor	53.6
3. Somewhat oppose	11.5
4. Strongly oppose	12.7
5. I don't know	2.2

19) Who, do you think, is the best party to bear the responsibility for the reconstruction of Gaza Strip? (READ 1-2).

Response	Percentage
1. Salam Fayyad's government	36.2
2. The deposed government of Ismael Haniyyeh	37.4
3. Otherwise, please specify:	26.4

20) In view of the political and economic situations prevailing nowadays in the Palestinian Territories, are you optimistic or pessimistic about the future? (READ 1-2).

Response	Percentage
1. Pessimistic	61.2
2. Optimistic	33.9
3. Don't know	4.9

21) How would you assess the general economic situation in the Palestinian Territories? Is it (READ 1-3)

Response	Percentage
1. Good	2.8
2. Mediocre	24.7
3. Bad	72.0
4. I don't know	0.5

22) Up to which extent are you worried at present about the subsistence of your family? (READ 1-4).

Response	Percentage
1. Too much worried	40.7
2. Worried	40.7
3. Not so much worried	12.1
4. No worried at all	4.6
5. Don't know	1.9

23) What is your main concern at present?

Response	Percentage
1. The job / money	28.6
2. The security	40.5
3. The health	11.5
4. The future	19.4

24) Given an assessment scale from (1) to (10), where (1) stands for "very much dissatisfied" and (10) for "very much satisfied", how would you assess your satisfaction or dissatisfaction, in general, with the life you're living?

Answer from (1) to (10): The outcome was in average: 3.61

25) Now think of the future, and particularly when your children become in your age. Do you think there would be peace between Israelis and Palestinians? (READ 1-5).

Response	Percentage
1. Yes, definitely	2.4
2. Yes, likely	14.4
3. Peace is possible	16.5
4. Unlikely	23.3
5. Definitely, No	40.8
6. Don't know	2.6

Methodology of the Survey Study:

Mr. Elias Kukali, a staff member of the Research and Studies' Section at the PCPO, said that all interviews of this survey were conducted inside the respondents' homes, i.e. face-to-face during different working hours, at least 5 hours a day, including the evening time, in order to ensure proper representation of those sub-groups of the population, which would otherwise be difficult to reach and selecting one individual in each household using Last Birthday Method. The choices were taken from a total of (150 election sites, from which (110 sites are located in West Bank and (40) sites in Gaza Strip according to the distribution of the Central Election Commission. These election sites were randomly chosen by using the

method of the simple random sample. These in turn were the beginning of the random sample choice made from those regions in accordance with **PCPO**'s long experienced methodology.

Mr. E. Kukali has further established that the margin of error was (± 3.78) at a significance and confidence levels of (5%) and (95%) respectively. He added that the rate of the female respondents in this survey was (49.8%) against (50.2%) male respondents. The distribution of the random sample between the Palestinian two major regions was (61.5%) in the West Bank, including East Jerusalem, and (38.5%) in Gaza Strip, and allocated as follows: (49.6%) for the towns, (31.6%) for the villages and (18.4%) for the camps

Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali Tel: 00970 2 277 4846, Fax: 00970 2 277 4892 Mobile: 00970 599 726 878 P.O. Box 15, Beit Sahour - Palestine

Email: kukali@p-ol.com
Website: www.pcpo.ps





الهركز الفلسطينــي لاستطــلاع الــرأي

Date: 4 February, 2009 Poll No. 167

في أحدث إستطلاع للرأي العام الفلسطيني أعدهُ الدكتور نبيل كوكالي جاء فيه:

(%51.3) يعتقدون أن حماس تسير البلاد في الاتجاه الخاطئ، و (%46.0) حركة فتح.

(34.1%) يعتقدون أن حركة حماس قد انتصرت في الحرب.

(%54.4) يحملون إسرائيل مسؤولية الحرب التي جرت في غزة مؤخراً.

(57.8%) أيدوا مشاركة خالد مشعل وبعض رؤساء الفصائل في مؤتمر الدوحة.

(43.5%) يعتقدون أن قوة حماس قد ازدادت بعد حرب غزة.

(46.0%) يقترحون تشكيل حكومة وحدة وطنية في الوقت الحاضر.

(40.6%) يؤيدون حركة فتح، و (40.4%) حركة حماس.

(61.2%) يعارضون نشر قوات متعددة الجنسيات في قطاع غزة.

(72.0%) قيموا أوضاعهم الاقتصادية بالسيئة.

بيت ساحور - الدائرة الإعلامية:

في أحدث استطلاع للرأي أعده د.نبيل كوكالي ونشره المركز الفلسطيني لاستطلاع الرأي (PCPO) وأجري خلال الفترة (25 – 31 كانون الثاني 2009) وشمل عينة عشوائية مكونة من 673 شخصاً، يمثلون نماذج سكانية من الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية وقطاع غزة أعمارهم فوق سن 18 عاماً، جاء فيه أن نسبة كبيرة من الفلسطينيين وصلت إلى 88.2% يؤيدون تهدئة فلسطينية إسرائيلية في الوقت الحاضر منهم %6.1% من قطاع غزة، و %9.6% من الضفة الغربية. وقال د. نبيل كوكالي مدير عام المركز الفلسطيني لاستطلاع الرأي أن نسبة التأييد لحركة فتح في غزة كانت هي الأعلى إذ وصلت النسبة إلى %40.6% ولحماس %1.4% ويلاحظ أن نسبة التأييد لحركة فتح في غزة كانت هي الأعلى إذ وصلت شعبية حماس إلى %27.8 أما في الضفة الغربية فقد حصلت حركة فتح على تأييد %39.2 وحماس على %2.7%.

وأضاف د.كوكالي أن أغلبية الجمهور الفلسطيني تعتقد أن لا أحد إنتصر في الحرب التي جرت مؤخراً في قطاع غزة إذ وصلت هذه النسبة إلى \$4.1% منهم \$34.7% من قطاع غزة و \$66.3% في الضفة الغربية.

وبيّن د.كوكالي أن %56.0 من سكان قطاع غزة يعتقدون أن حركة حماس تسير البلاد بالاتجاه الخاطىء أما في الضفة الغربية فقد وصلت نسبتهم إلى %48.3 وأضاف د.كوكالي أن %41.7 من الفلسطينيين لهم رأي إيجابي بالرئيس الأمريكي الجديد إذ يأمل الفلسطينييون من السيد أوباما بأن يقوم بخطوات عملية وحقيقية لتحقيق السلام في الشرق الأوسط.

الانتصار:

يرى %54.1 من الجمهور الفلسطيني لا أحد انتصر في الحرب التي جرت في غزة مؤخراً في حين قال %34.1 بأن حماس قد انتصرت و %10.5 إسرائيل، و %1.3 حركة فتح.

تسيير البلاد:

يرى %51.3 من الجمهور الفلسطيني أن حركة حماس تسير البلاد بالاتجاه الخاطىء و %41.7 بالاتجاه الصحيح، و %7.0 امتنعوا عن الإجابة. أما بخصوص حركة فتح فيرى %46.0 من المستطلعين أنها تسير البلاد في الاتجاه الصحيح و %46.0 بالاتجاه الخاطىء وامتنع %8.0 عن الإجابة عن هذا السؤال.

إطلاق الصواريخ:

أيّد %39.3 من الفلسطينيين إطلاق الصواريخ من غزة على إسرائيل في حين عارضها %27.2 وتردد %33.5 عن الإجابة عن هذا السؤال.

تحمل مسؤولية الحرب:

وحول سؤال "في نظرك من الذي يتحمل مسؤولية الحرب التي جرت في غزة مؤخراً؟" أجاب %54.4 إسرائيل و %14.5 حماس و %13.0 أمريكا و %7.6 فتح و %4.8 مصر و %4.8 إيران و %0.7 سوريا و %0.2الاتحاد الأوروبي.

إدارة السلطة الفلسطينية:

ورداً على سؤال "هل أنت راضٍ أم غير راضٍ حول الطريقة التي يدير فيها الرئيس محمود عباس وظيفته كرئيس للسلطة الفلسطينية؟" أجاب 48.8% غير راضٍ و %28.7 راضٍ و %22.5 أجابوا "لا أعرف".

التأييد لحركة حماس وفتح:

يرى %25.9 من المستطلعين أن تأييدهم لحركة حماس قد زاد بعد الحرب على غزة في حين يرى %12.8 بأنه تراجع ، وقال %14.1 بأن تأييدهم لحماس بقي على ما كان عليه فهم ليسوا أصلاً من تأييدهم لحماس بقي على ما كان عليه فهم ليسوا أصلاً من المؤيدين. وقال %19.4 بأن تأييدهم لحركة فتح قد زاد بعد الحرب، في حين قال %16.3 بأنه تراجع في حين %28.5 بأن تأييدهم لحركة فتح قد بقي ثابتاً فهم أصلاً من المؤيدين، أما %35.8 فليسوا من المؤيدين أصلاً.

ميزان القوى:

وحول سؤال "بعد حرب غزة، هل زادت أو ضعفت قوة إسرائيل، حركة حماس، حركة فتح، السلطة الفلسطينية، محمود عباس، خالد مشعل؟". كانت الإجابات على النحو الآتى:

أولاً: إسرائيل:

11.4% قالوا إزدادت كثيراً ، و %26.3 إزدادت نوعاً ما ، و %27.0 بقيت كما هي ، و %19.8 ضعفت نوعاً ما ، و %5.5 ضعفت كثيراً.

ثانياً: حركة حماس:

22.4% قالوا إزدادت كثيراً ، و 21.1% إزدادت نوعاً ما ، و %29.7% بقيت كما هي ، و %22.7 ضعفت نوعاً ما ، و %4.1 ضعفت كثيراً.

ثالثاً: حركة فتح:

4.3% قالوا إزدادت كثيراً ، و %2.12 إزدادت نوعاً ما ، و %52.2 بقيت كما هي ، و %12.3 ضعفت نوعاً ما ، و %10.0 ضعفت كثيراً.

رابعاً: السلطة الفلسطينية:

2.7% قالوا إزدادت كثيراً ، و %2.02 إزدادت نوعاً ما ، و %50.8 بقيت كما هي ، و %16.2 ضعفت نوعاً ما ، و %10.1 ضعفت كثيراً .

خامساً: محمود عباس:

4.3% قالوا إزدادت كثيراً ، و %17.0 إزدادت نوعاً ما ، و %40.6 بقيت كما هي ، و %20.7 ضعفت نوعاً ما ، و %17.4 ضعفت كثيراً.

سادساً: خالد مشعل:

23.8% قالوا إزدادت كثيراً ، و %1.8% إزدادت نوعاً ما ، و %28.1 بقيت كما هي ، و %21.4 ضعفت نوعاً ما ، و %8.9 ضعفت كثيراً .

مؤتمر الدوحة:

57.8% أيدوا مشاركة خالد مشعل وبعض رؤساء الفصائل في مؤتمر الدوحة، في حين عارض مشاركتهم %24.6 وامتنع %17.6 عن الإجابة عن هذا السؤال.

الحل الأفضل:

 $\frac{16.0\%}{46.0\%}$ من الجمهور الفلسطيني أن الحل الأفضل للشعب الفلسطيني في المرحلة الحالية هو تشكيل حكومة وحدة وطنية و $\frac{37.0\%}{1.2\%}$ إجراء انتخابات رئاسية وتشريعية و $\frac{37.0\%}{1.2\%}$ دعوة قوات دولية لتولى المسؤولية في قطاع غزة و $\frac{37.0\%}{1.2\%}$

الموقف العام تجاه منظمات وقيادات:

وجواباً عن سؤال "هل لديك رأي إيجابي جداً، أيجابي نوعاً ما، سلبي نوعاً ما، سلبي جداً، عن المنظمات والمؤسسات والأفراد؟". كانت النتائج على النحو التالي:

سلبي جداً	سلبي نوعاً ما	إيجابي نوعاً ما	إيجابي جداً	إسم المنظمة أوالمؤسسة أو الفرد
22.3	27.5	31.9	18.3	1. رئيس السطة الفاسطينية أبو مازن.
14.4	35.6	25.6	24.4	2. رئيس حركة حماس – خالد مشعل.
15.1	21.2	47.3	16.4	 رئيس الوزراء سلام فياض.
8.6	35.5	28.2	27.7	4. رئيس الحكومة المقال – إسماعيل هنية.
19.1	18.1	34.4	28.4	5. أمين سر منظمة التحرير - ياسر عبد ربه.
36.2	22.1	22.9	18.8	6. الرئيس الأمريكي باراك اوباما.
5.5	7.2	21.2	66.1	7. قناة الجزيرة.
5.7	11.9	32.5	49.9	8. قناة العربية.
6.1	11.9	32.1	49.9	9. قمة الدوحة.
6.2	16.2	58.8	18.8	10. قمة الكويت.

التأييد للمنظمات الفلسطينية:

وحول سؤال "أذكر إسم المنظمة أو الحزب التي تؤيدها / وتعد نفسك نصيراً لها" – **سؤال مفتوح**. كانت النتيجة على النحو الآتي: %40.6 فتح، و %31.3 حماس، و %5.4 الجبهة الشعبية، و %2.7 الجهاد الإسلامي، و %1.8 المبادرة الوطنية، و %1.3 الجبهة الديمقراطية، و %0.9 حزب الشعب، و %0.7 فدا، و %8.8 لا أحد، و %5.8 مستقل، و %5.0 رفضوا الإجابة.

إنتخاب رئيس السلطة الفلسطينية:

ورداً عن سؤال "لو جرت إنتخابات رئاسية جديدة بموافقة جميع القوى السياسية فمن هو الشخص الذي ستختاره ليكون رئيساً للسلطة الفلسطينية؟" _ سؤال مقتوح كانت الإجابة على النحو الآتى:

15.8% إسماعيل هنية، 14.4% مروان البرغوثي، \$12.6 محمود عباس، \$9.2 ياسر عبد ربه، \$8.9 خالد مشعل، \$5.5 شخصية مستقلة، \$4.4% محمد دحلان، \$4.1 مصطفى البرغوثي، \$3.6 سلام فياض، \$3.5 عزيز الدويك، \$3.3 محمود الزهار، \$2.2 أحمد مستقلة، \$4.4% محمد دحلان، \$1.6 مصطفى البرغوثي، \$0.6 سلام فياض، \$3.5 عزيز الدويك، \$3.5 محمود الزهار، \$2.0 أحماس، \$2.0 سعدات، \$2.1 رمضان شلح، \$0.8 قيس عبد الكريم، \$0.6 منيب المصري، \$0.6 صائب عريقات، \$1.6 مرشح حركة فتح، \$2.5 لا أحد، و\$2.3 أجابوا "لا أعرف".

إعادة الإعمار:

يرى %37.4 من الجمهور الفلسطيني أن حكومة إسماعيل هنية المقالة هي الأفضل لتحمل مسؤولية إعادة بناء قطاع غزة في حين يرى %36.2 أن حكومة سلام فياض هي الأفضل بينما %26.4 أجابوا "غير ذلك".

نشر قوات دولية:

أيد %37.6 من الجمهور الفلسطيني نشر قوات متعددة الجنسيات في قطاع غزة في حين عارض ذلك %61.2 وامتنع %1.2 عن الإجابة عن هذا السؤال.

دور المقاومة خلال الإجتياح:

وجوابا عن سؤال "هل تعتقد ان المقاومة قد قامت بدورها خلال العدوان الإسرائيلي على قطاع غزة أم لا؟" أجاب %40.1 بدرجة كبيرة، و %33.3 بدرجة متوسطة، و %23.9 بدرجة قليلة، و %2.7 أجابوا "لا أعرف".

تهدئة فلسطينية _ إسرائيلية:

وحول سؤال "ما هو موقفك من تهدئة فلسطينية إسرائيلية في الوقت الحاضر؟" و أجاب (49.3%) أؤيدها بشدة، و (38.9%) أؤيدها إلى حدٍ ما، و (5.8%) لا أؤيدها إلى حدٍ ما، و (4.0%) لا أؤيدها بشدة، و (2.0%) أجابوا "لا أعرف".

نشر قوات متعددة الجنسيات:

وحول السؤال "هل تؤيد نشر قوات متعددة الجنسيات في قطاع غزة أم لا؟"، أجاب (32.6 %) أعارض بشدة، و(28.6%) أعارض إلى حدٍ ما، و(31.1%) أؤيد إلى حدٍ ما، و(6.6%) أؤيد بشدة، و(1.3%) أجابوا "لا أعرف".

مفاوضات السلام:

وحول سؤال "هل تؤيد بشدة، تؤيد نوعاً ما، تعارض نوعاً ما، تعارض بشدة مفاوضات السلام بين الفلسطينيين والإسرائيليين؟" أجاب %20.0 أؤيد بشدة، و %53.6 أؤيد إلى حدٍ ما، و %11.5 أعارض نوعا ما، و %12.7 أعارض بشدة، و %2.2 أجابوا "لا أعرف".

السلام ما بين الفلسطينيين والإسرائيليين:

وحول سؤال "الان فكر باتجاه المستقبل -عندما يصبح أطفالك بعمرك- هل تفكر بأنه سيكون آنذاك سلام بين الإسرائيليين والفلسطينيين؟" و أجاب (2.4%) حتماً، و (14.4%) محتمل، و (16.5%) ممكن، و (23.3%) غير محتمل، و (40.8%) قطعياً لا، و (2.6%) أجابوا "لا أعرف".

القلق على لقمة العيش:

و حول سؤال " إلى أي درجة أنت قلق على لقمة عيش أسرتك في الوقت الحالي ؟ أجاب (40.7%) قلق، و (40.7%) قلق جداً و (12.1%) لست قلقاً إلى ذلك الحد، و (4.6%) غير قلق أبداً، و (1.9%) أجابوا "لا أعرف".

الاقتصادى: الوضع

 $\frac{\sqrt{72.0}}{\sqrt{24.7}}$ من الجمهور الفلسطيني الوضع الاقتصادي العام في الأراضي الفلسطينية بالسيئ و في حين قيمه (24.7%) بالمتوسط، و (2.8%) بالجيد، و امتنع (0.5%) عن الإجابة عن هذا السؤال.

النظرة إلى المستقبل:

أجاب (33.9%) ممن شملهم الاستطلاع بأنهم متفائلون على الرغم من الظروف السياسية و الاقتصادية التي تمر بها البلاد، في حين أجاب (61.2%) بأنهم متشائمون، و تحفظ (4.9%) عن الإجابة.

هموم المواطن:

وحول سؤال " ما همك الرئيس في الوقت الحاضر ؟". أجاب (28.6%) العمل/النقود، (40.5%) الأمان، (11.5%) الصحة، (19.4%) المستقبل.

الرضاعن الحياة:

وجواباً عن سؤال "كم أنت راض عن الحياة بصورة عامة حيث (1) غير راض إلى (10) راض "؟ و كانت النتيجة أن قيمة المتوسط الحسابي للرضا عن الحياة هو (3.61) درجة.

نبذه عن الدراسة:

وقال إلياس كوكالي من قسم الأبحاث و الدراسات، أنه تم إجراء المقابلات جميعها في هذه الدراسة كافة داخل البيوت التي تم اختيارها عشوائيا في المناطق وفقاً لمنهجية علمية متبعة في المركز و قد تم اختيارها من (150) موقعاً منها (110) موقعاً من الضفة الغربية و (40) موقعاً من قطاع غزة. و بين أن نسبة هامش الخطأ في هذا الاستطلاع كانت $(\pm 87.8\%)$ عند مستوى ثقة (95%)، وأضاف أن نسبة الإناث اللواتي شاركن في هذه الدراسة بلغت (9.48%) في حين بلغت نسبة الذكور (50.2%). و أن توزيع العينة بالنسبة إلى منطقة السكن كانت على النحو التالي: (9.48%) في حين بلغت نسبة الشرقية، (38.5%) من قطاع غزة. وأشار الياس كوكالي إلى أن توزيع العينة بالنسبة إلى مكان السكن كان على النحو التالي: (9.48%) مدينة، (31.6%) قرية، (18.4%) مخيم. و تابع قائلاً إلى أن متوسط أعمار العينة بلغ (32.9 سنة، و أن توزيع العينة بالنسبة إلى الحالة الاجتماعية كان على النحو التالي (37.1%) أعزب، (60.3%) متزوج، (6.2%) غير ذلك.

Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali Tel: 00970 2 277 4846, Fax: 00970 2 277 4892 Mobile: 00970 599 726 878 P.O. Box 15, Beit Sahour - Palestine Email: kukali@p-ol.com

Website: www.pcpo.ps